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Informační občasník Mariiny legie v Čechách a na Moravě 

 
 

ZZ  PPŘŘÍÍRRUUČČKKYY  MMAARRIIIINNYY  LLEEGGIIEE  
 

Studium Příručky 
    Každý člen má povinnost důkladně studovat 
Příručku. Ta je oficiálním výkladem Legie. V 
nejstručnějším souhrnu obsahuje všechno důležité, 
co má každý správně připravený legionář vědět o 
zásadách, zákonech, metodách a duchu organizace. 
Členové – a zejména důstojníci – kteří Příručku 

neznají, nemohou v systému správně pracovat, 
zatímco větší znalost vždy s sebou nese větší 
efektivitu. Její neobyčejné vlastnosti se projeví na 
zájmu, který časem poroste, kvalitě i kvantitě. 
    Není neobvyklé, že volání „je to moc dlouhé!“ 
slýcháme nepoměrně častěji právě od lidí, kteří 
denně věnují čtení novin tolik času, že by to stačilo na přečtení značné části 
Příručky. 
    „Příliš dlouhé! Příliš rozvláčné!“ Řekl by něco podobného dobrý student 
medicíny, práv nebo vojenství o učebnici podobného rozsahu, která 
obsahuje všechno, co má o studovaném vědním oboru znát? Ani by ho 
nenapadlo něco takového říci nebo na to jen pomyslet a dal by si záležet, 
aby si za pár týdnů zapamatoval každou myšlenku, ba každé slovo. „Synové 
tohoto světa jsou totiž k sobě navzájem prozíravější než synové světla“ (Lk 
16,8). 
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ZZ  RRAAKKOOUUSSKKÉÉHHOO  SSEENNÁÁTTUU  
 

Zpráva o 880. zasedání ze dne 17. srpna 2024 
 

Allocutio P. Floriana Calice CO, duchovního vůdce 
senátu, na základě duchovní četby z Příručky: 

Eucharistie, náš poklad milosti. 
    Drazí legionáři, s nejsvětější Eucharistií se 
setkáváme třemi způsoby: za prvé při slavení mše 
svaté, za druhé při přijímání svatého Přijímání a za 
třetí při eucharistické adoraci. 
    Zatímco minulý měsíc jsem hovořil o důležitosti slavení mše svaté, dnes 
bych se chtěl více zaměřit na přijímání svatého Přijímání: Maria jako Matka 
každé duše prosí, aby se každá duše živila pokrmem, který jí nejvíce 
pomůže, aby v ní rostla a plně se naplnila křestní milost, spojení s Ježíšem.  
    Nic nepomůže tak jako svaté Přijímání. Sám Ježíš to vystihuje slovy: „Kdo 
mě jí, bude žít skrze mne.“ Nebo také: „Kdo jí mé tělo a pije mou krev, 
zůstává ve mně a já zůstávám v něm.“ Tato Pánova slova, která nám 
předává Janovo evangelium, stačí k tomu, abychom si uvědomili důležitost 
přijímání. Otcové církve vždy viděli prosbu o svaté Přijímání v prosbě o 
chléb vezdejší v modlitbě Otče náš: je to „chléb“, který potřebujeme více 
než cokoli jiného. Jeden spolubratr kdysi na zasedání vídeňské kněžské 
rady navrhl „eucharistické abstinenční příznaky“, aby zvolil název pro 
každoroční výjezdní zasedání právě této kněžské rady, které se mělo 
zabývat mnoha problémy kněží. Chtěl tím říci, že všechny tyto problémy 
mají jedinou příčinu: že sami kněží čerpají příliš málo síly pro svůj život a 
službu ze svaté Eucharistie. 
    Panna Maria, jejímž životním posláním bylo přijmout Ježíše za nás 
všechny, aby nám ho mohla dát, jistě vidí své poslání z nebe v tom, že nám 
pomáhá živit se Ježíšem: chce nám ho dát v jeho slově a v jeho svátosti. I 
když máme možnost se všude živit jeho slovem, potřebujeme Církev, 
abychom mohli přijímat Tělo Páně. To je prvním úkolem kněží, kteří jediní 
mají pravomoc proměnit chléb v Tělo Páně, aby věřícím, kteří si to přejí, 
umožnili přijmout svaté Přijímání. Opravdu by neměl být den, kdy by se 
Tělo Páně nerozdávalo. Možná, že ne všichni budou moci přijít na místo, 
kde se rozdává, protože nemohou opustit své domovy a nemají potřebné 
dopravní prostředky, ale těm, kteří jsou mobilní, by to mělo být alespoň 
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umožněno. A bylo by velmi žádoucí - jak jsem to zažil v jiných zemích a jak 
to bylo běžné v prvotní církvi - aby věřící přinášeli Pána v Nejsvětější 
svátosti ze mše svaté těm, kteří jsou upoutáni na lůžko. 
    Protože to však není tak snadno možné, chce po nás Blahoslavená Matka 
- stejně jako šla k Alžbětě, aby jí posloužila a přinesla jí Ježíše - abychom 
Ježíše, kterého jsme směli sami přijmout, alespoň předali skrze nás, skrze 
naši lásku, skrze naše dobrá slova, skrze naši dobrou službu těm, kteří 
nemohli přijít a zatím přijít nechtějí, protože Ježíše ještě dostatečně 
neznají. 
    Pokud chápeme náš legionářský apoštolát, tedy naše poslání setkávat se 
s lidmi, jako jakési „přinášení Pána, společenství nemocných“ skrze setkání 
s námi, pak máme správný postoj. 
    Nicméně základním zájmem všech apoštolských snah by mělo být vést 
lidi k poznání svaté Eucharistie a vést je k dobrému a častému přijímání. 
Frank Duff, který od útlého věku denně živil svůj vnitřní život svatou 
Eucharistií, se snažil o tuto milost podělit s co největším počtem dalších 
lidí. Jeho osobní úsilí o propagaci každodenní mše svaté mezi přáteli, 
známými a kolegy bylo mimořádně plodné: vedl si malý zápisník, do 
kterého si zaznamenal více než 1000 lidí, které se mu podařilo získat pro 
každodenní slavení mše svaté! 
    Proto Příručka zdůrazňuje, že konečným cílem veškerého apoštolátu je 
„nastolit eucharistické království v srdcích těch, o které se staráme“. 
Teprve tehdy dosáhne naše poslání u člověka svého cíle, když i on založí 
svůj život na Eucharistii. 
 
ČTYŘMĚSÍČNÍ ZPRÁVY 
Kurie Vídeň „Ancilla Domini“ 
Počet dvou presidií s jedenácti legionáři a dvěma legionáři ve zkušební 
době zůstal stejný. Práci aktivních členů podporuje svými modlitbami 40 
pomocných legionářů. Do legie byl přijat kaplan farnosti 
Unterheiligenstadt. Pravidelně se konají dvě schůzky patricijů v kurii. 
Každého setkání se účastní přibližně 10 účastníků. Na červencovém setkání 
byl znovu zvolen tajemník na druhé funkční období. Dne 14. dubna se na 
Karmelu konala slavnostní mše svatá Acies. Kongres legie je možný až v 
roce 2025. 
Chorvatská kurie Vídeň „Madona andělů“ 
V kurii panuje radost z nového legionáře a dvou legionářů ve zkušební 
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době. Legionáři zorganizovali pomazání nemocných, pomohli jednomu 
člověku vrátit se po 30 letech ke mši svaté a měli možnost navštívit člověka 
ve vězení. U příležitosti 20. výročí založení Mariiny legie v Chorvatské misii 
ve Vídni uspořádali legionáři pouť do Fatimy. Modlitební skupina vedená 
legionáři ve Wiener Neustadtu je již poměrně stabilní a začala studovat 
příručku Mariiny legie. Cílem je založit prezídium. Na podzim se plánují 
vizitace a prezentace Mariiny legie v misiích. 
Comitium U. d. Wienerwald „Maria, příčina naší radosti“ 
Ve dvou kuriích dobře pokračuje měsíční zasílání „skautů“, další dvě kurie 
začnou pravděpodobně na podzim. Tyto mise legionářů přinášejí do kurií 
dynamiku a posilují společný strategický přístup v rámci komitia. Vizitace 
prezidia a kurie v současné době probíhají pouze se zpožděním. V kurii 
Siebenhirten dochází k oživení slabého prezidia s pomocí nového 
duchovního vůdce. V kurii Ternitz se podařilo zahájit patricijský kroužek. 
Comitium Hollabrunn „Báječná matka“  
Ve sledovaném období přibylo k ostatním devíti prezidium, čtyřem kuriím 
pro dospělé a kurii pro mládež nové, comitiu přímo přidružené prezidium. 
Některá prezidia mají potíže s hledáním nových členů a také prezidiu v 
nápravném středisku Sonnberg chybí pomocníci. Velmi dobře se rozvíjí 
ranní prezidium, které oslovuje především mladé matky. Protože o skupinu 
v Betlémě byl ze strany mladých matek zájem, konala se i v letních 
měsících. Deset rodin přišlo na rodinné odpoledne na svatodušní pondělí a 
asi 30 dětí a deset doprovázejících dospělých se zúčastnilo červnového 
festivalu v Nazaretu. Na festivalu KANA v Maria Roggendorfu, který 
pořádal tamní klášter svatého Josefa, pomáhalo mnoho legionářů, zejména 
z kurie mládeže. 
Curia Burgenland Sever „Marie, naše průvodkyně“ 
Počet aktivních legionářů se slibem je v současné době 28. Z těch, kteří byli 
ve zkušební době, se nikdo nerozhodl složit legionářský slib. Na setkáních 
kurie se legionáři intenzivně věnují Eucharistii. Za tímto účelem byla 
přečtena celá 8. kapitola Příručky. To by mělo pomoci i při distribuci letáku 
o mši svaté. Celá farnost byla pozvána na oslavu 40. výročí založení 
presidia a zazněl muzikál „Každá duše“. Plánují se další představení. 
Zlepšila se účast na setkáních kurie. Tento bod byl několikrát zdůrazněn a 
také diskutován s některými funkcionáři prezidia. Při jmenování 
funkcionářů by na to měl být kladen větší důraz. Jedno prezidium začalo 
diskusí o víře. 
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Comitium Praha „Panna věrná“  
V Comitiu byli přijati dva noví aktivní legionáři a jeden pomocný legionář. V 
dubnu se uskutečnila pouť do Libice a následně výlet legie a mládeže na 
Poděbradsko. Různá prezidia vysílají legionáře k pouličnímu apoštolátu. 
Legionářský pár vykonával apoštolát v kapli během Noci kostelů a 
oslovoval návštěvníky. V rámci pouti do Klatov se uskutečnilo setkání s 
duchovními místní kurie a prezidia. Čtrnáct bannerů z mezinárodní výstavy 
Zázraky ve světě od blahoslaveného Carla Acutise převzalo prezídium a 
putují po farnostech pražské Hostivaře. Legionáři Komitia se zúčastnili PPC 
v Brně, uspořádali řadu besed a rozdali stovky medailí. Presidia získala 
praktickou podporu a pomoc při přípravě výroční zprávy.   
 

PPŘŘÍÍSSPPĚĚVVKKYY  LLEEGGIIOONNÁÁŘŘŮŮ  
 

Právě prožíváme téměř utajený mariánský oktáv 
    8. září, v neděli, byl svátek Narození Panny Marie, tedy narození 
Prostřednice naší spásy, která svým FIAT dala souhlas k tomu, že mohl přijít 
na svět náš Spasitel, Ježíš Kristus. Jde tedy současně o svátek Spasitele. 
Proto také slavíme na rozdíl od jiných světců svátek Narození Panny Marie, 
kdežto u ostatních světců slavíme jejich obvykle datum smrti, což je den 
jejich narození pro nebe. Podle nynějších liturgických pravidel se pouhý 
svátek v neděli, která je vždy považována za slavnost Kristova vzkříšení, 
neslaví. 
    12. září, ve čtvrtek, slavíme nezávaznou památku Jména Panny Marie, 
což býval svátek Jména Panny Marie. Je to svátek, který má blízký vztah k 
našim zemím. Byl ustanoven na památku osvobození Vídně od tureckého, 
resp. muslimského obležení, které trvalo od 14. července do 12. září 1683. 
Spojená křesťanská vojska (rakouská, německá, polská, česká) tehdy 
zachránila Evropu před tureckou nadvládou a islamizací. Dalšímu postupu 
do Evropy už neměl kdo další bránit. Velkou roli při památné obraně Vídně 
města sehrál náš krajan, polní podmaršálek Kašpar Zdeněk Kaplíř ze 
Sulevic, jehož dědu popravili 21. června 1621 na pražském Staroměstském 
náměstí spolu s ostatními šestadvaceti vůdci stavovského povstání proti 
Habsburkům. Kašpar Zdeněk Kaplíř  pochopil, že protestantským státům o 
Čechy vůbec nešlo, pouze je využívali, zejména českou protestantskou 
emigraci, tak se raději vrátil, stal se katolíkem a sloužil českému králi z 



6 

Domu Habsburského. Velitelem spojených vojska, která osvobodila Vídeň z 
obležení byl polský král Jan Sobieski. 
    Nikdy jsem nepochopil, proč se tento dříve zasvěcený svátek stal v 
současnosti pouze nezávaznou památkou, kterou lze, ale nemusí se slavit. 
Připadá mi to jako nedostatečný vděk za pomoc Panně Marii, kterou celé 
generace uznávaly, při obraně křesťanství před islámem, který dnes opět 
ohrožuje Evropu, i když poněkud jiným způsobem. 
    Při tom právě vítězství u Vídně má silný ekumenický aspekt. Kdy se 
projevil prvý výraz smíření různých křesťanských konfesí v bitvě o Vídeň 
1683. K záchraně nejen Vídně, ale prakticky celé Evropy před tureckou 
porobou přispělo nejen katolické Polsko, ale i němečtí protestanti. Tato 
bitva znamenala nejen konec turecké expanze do Evropy, ale během 16 let, 
do roku 1699, byly z turecké nadvlády osvobozeny Uhry s výjimkou Banátu 
a Srbské Vojvodiny, Sedmihradsko a Chorvatsko. 
    Vítězství nad tureckými vojsky u Vídně přineslo vítězům problém, který 
byl řešen zcela v křesťanském duchu. V tureckém táboře zůstala řada 
raněných a nemocných, kteří s vojskem nemohli utéct a dostali se do zajetí. 
Tito zajatci, ranění a nemocní, byli po bitvě dále ošetřováni a mnozí 
vyléčeni. Velká část z nich se nechtěla vrátit domů. Někteří z nich přijali 
křest, stali se katolíky nebo evangelíky. Dva z nich se dokonce stali 
evangelickými pastory v nynějším Dolním Sasku. Další část těchto zajatců 
se rovněž nechtěla vrátit do Turecka, ale chtěla zůstat muslimy. Tak vznikla 
již koncem 17. stol. ve Vídni muslimská obec a mešita. Její imám byl 
jmenován rakouským panovníkem a skládal mu přísahu věrnosti. Budiž 
řečeno, že tito muslimové byli v dalších generacích loajální k Rakousku a 
nikdy se proti němu nespojili se souvěrci.1 
    Mariánský oktáv uzavírá v neděli 15. září svátek Panny Marie Bolestné, 
připomínající bolesti a utrpení Matky Boží, Panny Marie, počínaje 
utrpením, když se 12letý Ježíš ztratil v Jeruzalémě a Panny Maria jej se sv. 
Josefem 3 dny hledali, přes bolesti při utrpení jejího Syna při odsouzení, 
bičování, trním korunování, křížové cestě, ukřižování, smrti i uložení do 
hrobu. Také tento svátek  se podle nynějších liturgických pravidel v neděli 
neslaví. 
    Je škoda, že si tak v roce, kdy oba tyto svátky na neděli, liturgicky 
nepřipomeneme úlohu Panny Marie ve vykupitelském díle jejího Syna, 

 
1 Volně podle: MENDEL, M., OSTŘANSKÝ, B., RATAJ, T.: Islám v srdci Evropy. Praha. Academia 2007. 
ISBN: 978-80-200-1554-9 
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která začíná už při jejím narození a vrcholí jejím utrpením, které připojila k 
utrpení svého Syna a jeho vykupitelském díle. 
    Do uvedeného Mariánského oktávu vhodně zapadá v sobotu, 14. září 
svátek Povýšení sv. Kříže. Je připomínáno nalezení svatého kříže, o které se 
zasloužila císařovna sv. Helena při své pouti do Svaté země kolem r. 325. Za 
den nalezení se udávalo 13. září a k slavnostnímu vyvýšení kříže v 
Konstantinově bazilice nad Božím hrobem došlo asi v r. 335. Svátek 
Povýšení sv. Kříže se na Východě vždy slavil 14. září.  Při tomto svátku si 
připomínáme jak nástroj umučení Ježíše Krista, tak i vděčnost a úctu 
křesťanů ke Kristu a jeho vykupitelské oběti i k nástroji jeho umučení a 
smrti, sv. Kříži.  
    Na mariánský oktáv pak bezprostředně navazuje památka sv. Ludmily, 
prvé známé mučednice naší krve, manželky, matky, vdovy, babičky, 
šiřitelky křesťanství v téměř ještě pohanské zemi, naší národní a zemské 
patronky. 
    Prosím Vás proto, abyste v tomto milostiplném týdnu pamatovali v 
modlitbách, postu a almužnách na náš národ, naši zemi, mír ve světě, za 
představitele národů a států a za to, aby Bůh obrátil ty představitele 
národů a států, kteří rádi válčí. (Tím nejsou míněni ti, kteří brání vlastní 
zemi a národ.) 

Josef Pejřimovský  
 

NEPOSLUŠNOST - práce s biblickým textem 
 

- 1. Přečti si text z bible: Gn 2,16 a Gn 3,6 
Co se stalo, když Adam a Eva neposlechli Hospodina? 

- 2. Jak myslíš, že by lidé žili, kdyby Hospodina poslechli? 
- 3. Jaké myslíš, že to bylo v ráji? A přál by sis být nesmrtelný a žít 

v takové kráse a radosti? 
- 4. Co musel Pán Ježíš udělat, aby pro nás byla opět otevřená brána do 

nekonečné krásy a radosti? 
- 5. V ráji k neposlušnosti svedl had. Chceš se také nechat svádět 

pokušitelem nebo raději budeš poslouchat Hospodina? 
 

     Za ML Hvězda jitřní všechny kamarády a kamarádky zdraví Ben. 
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PĚŠÍ POUŤ DO  

STARÉ BOLESLAVI 
 

 

 

 

 

na svátek svatého Václava 28. 9. 2024 
 

V 6:30 OD KOSTELA SV. ALŽBĚTY VE KBELÍCH (14 km) 
V 7:15 OD KOSTELA POVÝŠENÍ SV. KŘÍŽE VE VINOŘI (11 km) 

V 8:00 Z AUTOBUSOVÉ ZASTÁVKY PODOLANKA (8,5 km)            
(autobus 375: 7:30 Českomoravská, 7:43 Letňany, 7:49 Kbely, 7:57 Podolanka) 

V 8:50 OD SOCHY SV. VÁCLAVA V POPOVICÍCH (4,5 km) 
Cestou: modlitba růžence, zpěv písní z kancionálu, povídání… 

 

V 10:00 POUTNÍ MŠE SVATÁ 
NA MARIÁNSKÉM NÁMĚSTÍ VE ST. BOLESLAVI 

 
 

KONTAKT: Milada Jelínková, 723 385 579, jelinkova.milada@seznam.cz 
 
 
 
_________________________________________________________________________ 
Příspěvky pro další vydání R.L. můžete posílat na adresu:         jelinkova.milada@seznam.cz 
nebo                                                                                      Milada Jelínková 
Časopis najdete také na: legiomariae.cz                         Žacléřská 19, 197 00, Praha 9 – Kbely 


